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گزارش

ممنوعیت تردد شبانه از ساعت ۲۱ 
تا ۳ بامداد در همه شهرهای ایران

شــرق: نحوه مقابله با همه گیــری ویروس کرونا  �
در ایران همچنان خبرساز است و حالا علاوه بر شیوه 
مقابله، واکســن هم به بحثی  پرچالش تبدیل شــده 
است  . همین دیروز معاون بهداشت وزارت بهداشت 
از ممنوعیت تردد شــبانه از ســاعت ۲۱ تا سه بامداد 
در همه شــهرهای کشور خبر داد. «علیرضا رئیسی»، 
معاون بهداشــت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، دراین باره با اشــاره به وضعیت شیوع کرونا 
در کشــور گفت: «خوشــبختانه با توجــه به رعایت 
پروتکل ها حــدود ۸۰ درصــد مرگ ومیرها و بیش از 
۷۵ درصد بســتری ها کاهش پیدا کرده است. اکنون 
هیچ شهر قرمزی نداریم و تنها سه شهر درگیلان و ۱۵ 
شهر در مازندران در وضعیت نارنجی قرار دارند». او 
البته هشدار داد که وضعیت آبی شهرها نباید منجر 
به عادی انگاری شود. پیش تر وزارت بهداشت تعداد 
شــهرهای آبی در کشــور را ۳۰۶ مورد اعلام کرد که 
رئیســی دراین باره گفت: «وضعیت آبی شهرها نباید 
منجر به عادی انگاری شود و همچنان پروتکل ها باید 
اجرا شــوند. با توجه به اینکه نیاز داریم از خیز بعدی 
بیماری جلوگیری کنیم، محدودیت های تردد در نظر 
گرفته شده برای شــهرهای نارنجی در شهرهای زرد 
نیز اعمال می شــود». رئیســی با بیان اینکه بر اساس 
رده بندی که از قبل انجام داده بودیم، محدودیت های 
اعمالی در شهرهای زرد و نارنجی پابرجا ماند، درباره 
تغییر ســاعت ممنوعیت تردد شبانه در همه شهرها 
خاطرنشــان کرد: «تردد از ســاعت ۲۱ تا ســه بامداد 
در همه شهرهای کشــور ممنوع است. همچنین در 
شــهرهای آبی، حداکثر تعداد حاضران در جلســات 
۵۰ نفر و در شــهرهای زرد ۳۰ نفر است». در روزهای 
گذشته برگزاری جشنواره فیلم فجر نیز با انتقادهایی 
روبه رو شد که سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا 
در ادامه دربــاره برگزاری جشــنواره فجر گفت: «بنا 
بر تمهیدات صورت گرفته، قرار اســت حداکثر از ۳۰ 
درصد ظرفیت ســالن استفاده شــود که کارشناسان 
ما آخر هفته گزارشــی از شیوه برگزاری تهیه خواهند 
کرد و اگر مشاهده شود پروتکل ها رعایت نشده اند، از 
برگزاری جشنواره در هر مرحله ای که باشد، جلوگیری 

می کنیم».
تأیید  واکسن با  چه نهادی است؟

در دو هفتــه گذشــته، بارها خبر خرید واکســن 
در ایران حاشیه ســاز شده اســت که البته حالا خرید 
واکسن از روســیه قطعی به نظر می رسد. دراین باره 
معاون وزیر بهداشــت تأیید واکسن را وظیفه سازمان 
غذا ودارو دانست و گفت: «هر واکسنی که این سازمان 
تأیید کند، برای ما مرجع اســت و ما از آن در ســطح 
شــبکه بهداشــت و درمان کشور اســتفاده خواهیم 
کرد». رئیســی به مسیرهای تهیه واکسن هم اشاره و 
اظهار کرد: «خوشــبختانه فاز نخست واکسن داخلی 
برکت تا ۱۰ روز دیگر به اتمام خواهد رســید و بعد از 
آن تیمی مســتقل در غذا و دارو مستندات را بررسی 
خواهند کرد و چنانچــه تأییدیه دریافت کند، از نیمه 
دوم اســفند و در فاز دوم بــه ۵۰۰ نفر تزریق خواهد 
شــد. از آنجایی که فاز دو و ســه واکسن ادغام شده 
است، حدود ۴۵ روز بعد هم همان تیم مجدد نتیجه 
را بررســی خواهند کرد و در صورت تأیید، براســاس 
پیش بینی ها، اواخر اردیبهشــت به فاز تولید دســت 
خواهیم یافت». معاون بهداشت وزارت بهداشت با 
بیان اینکه واکسن رازی هم تأییدیه اجرای فاز انسانی 
را اخذ کرده است، به سومین واکسن داخلی اشاره و 
عنوان کرد: «واکسن ســوم، پاستور است که با انتقال 
تکنولــوژی از کوبا صورت گرفتــه و فازهای اولیه آن 
در کوبا طی شــده است و ان شــاءاالله فازهای بعدی 
آن در کشــور آغاز خواهد شــد». رئیسی همچنین از 
مذاکره با کشــورهای هند، روسیه و چین برای تأمین 
واکســن مورد نیاز کشــور خبــر داد و در پایان با بیان 
اینکه واکســن کرونا تنها از طریق شــبکه بهداشت و 
درمــان توزیع خواهد شــد و هیــچ راه دومی وجود 
ندارد، تأکید کرد: «اینکه تصور شود واکسن در اختیار 
داروخانه هــا قــرار می گیرد، صحیح نیســت». او در 
ادامه از ضــرورت همکاری مردم و مســئولان برای 
مقابله با این همه گیری ســخن گفــت و در انتقاد از 
اظهــارات برخی کارشناســان افزود: «پژوهشــگران 
یک ســری کارها را نبایــد انجام دهند. فــردی با یک 
کلمه حرفش، همه کارهای ما را به باد می دهد. مثلا 
در دو، ســه روز اخیر درباره واکسن اسپوتنیک روسی 
اظهارنظری شــد که مثل اظهار نظرهایی می ماند که 
هرکســی درباره همه چیز نظر می دهد. می پرسیم آیا 
شــما مســتندات آن را دیده اید؟ می گوید نه، ولی کلا 
خوب نیست! این گونه حرف ها تشویش ایجاد می کند 
و مردم اعتمادشــان را از دســت می دهند». معاون 
وزیر بهداشــت ادامــه داد: «این روزها هرکســی هر 
حرفی می زند برایش عنوان «عضو ستاد ملی مبارزه 
با کرونا» اســتفاده می کنند. مگر ستاد ملی مبارزه با 
کرونا چند نفر عضو دارد؟ بعد که بررســی می کنیم، 
می بینیم عضو ســتاد مبارزه با کرونا در دانشــکده ای 
در رفســنجان اســت. اگر ما به عنوان مراجع علمی 
حرف های ضد و نقیض بزنیم، دیگر مردم به ما اعتماد 
نمی کنند». او همچنین با دفــاع از عملکرد ایران در 
کنترل همه گیــری کرونا گفت: «الان آمریکا، انگلیس 
و آلمان در چه وضعیتی هســتند؟ انگلیس که یکی 
از نمادهای نظام سلامت است، الان به زانو درآمده و 
برای اولین بار مرگ و میرهایش از هزارو ۸۰۰ نفر عبور 
کرده است. مرگ و میرهای آلمان که یکی از قوی ترین 
کشورها در مدیریت بحران اســت، به هزارو ۲۰۰ نفر 
رسیده است. یادمان باشــد این کشورها هر کاری که 

می خواستند، می توانستند انجام دهند».  

سینماى عباس  کیارستمى 50 ساله شد
ادامه از صفحه 6

 سنگ  بناى توسعه خانه هاى سنتى و فودتوریسم ایران به همت هلدینگ دیبار نهاده شد
ایــران بــا بهره منــدی از تنــوع اقلیمــی و تاریــخ 
چندهزارســاله و معماری دوره های مختلف و بیش از 
دو هزار و ۵۰۰ نوع خوراک، ســوپ، آش، نان، دمنوش ها 
و شربت های متنوع ســنتی، یکی از کشورهای برجسته 
دارای ظرفیت هــای کم نظیــر خانه هــای تاریخــی و 
گردشــگری غذاســت که با وجود برنامه ریزی و اجرای 
برنامه های مختلــف بخش های دولتــی و خصوصی 
در دو دهــه اخیــر بــرای مرمــت و احیــای خانه های 
تاریخی و ســنتی و نیز برگزاری جشــنواره های معرفی 
گردشگری غذای ایرانی و گیاهان دارویی، نتایج شایسته 
ظرفیت های کم نظیر حاصل نشده است.  حال آنکه رشد 
و توسعه این بخش می تواند در تحرک و پویایی، توسعه 
همه جانبه و پایدار گردشگری به ویژه در جوامع محلی و 

روستایی نقشی بسزا و  مؤثر ایفا کند. 
از ایــن رو به همت جمعــی از علاقه منــدان به این 

عرصه، گروه دیبار در سال ۹۸ پایه گذاری شد و به عنوان 
نخستین شــرکت هلدینگ توســعه خانه های سنتی و 
فودتوریســم ایران، شــرکت دیبار از سال جاری با هدف 
بهره گیری از روش های متداول جهانی، اســتانداردها و 
فناوری های نوین بــا بهره گیری از تجارب مدیران خلاق 
گردشــگری و جمعــی از اســتارت آپ های این عرصه 
راه انــدازی شــد. این هلدینگ گردشــگری در نظر دارد 
بــا مرمــت و احیای خانه های ســنتی و ایجــاد بوتیک 
هتل ها و خانه های خلاق و تولید محتوا، مستند ســازی، 
آموزش، معرفی و برند ســازی بیــش از صد نوع غذای 
سنتی و سلامت ایرانی همراه با ارائه مستندات تاریخی 
در فاز اول، در داخل و خارج از کشــور و نیز ایجاد تمایز 
و افزایــش کیفیت خدمات در مؤسســات و تأسیســات 
گردشگری وابسته و در سطحی متفاوت، سرمایه گذاری 
و مشارکت در هفت حوزه مختلف صنعت گردشگری، 

شناسایی استعداد ها و تدوین برنامه های حرفه ای برای 
آموزش و ارتقای دانش سرمایه های انسانی را در اهداف 
خود تبیین کند.  در این راســتا می توان به کنترل کیفیت 
در همــه مراحل تولید محصــول، ارائه خدمات پس از 
فروش، حمایت از ایده های نوآورانه و همکاری در ایجاد 
مراکز رشد و شــتاب دهی و خانه های خلاق گردشگری 
و هنرهای دستی، شناسایی، معرفی، برند سازی، احیای 
اقامتگاه های ســنتی و تاریخی به ویــژه هنرهای فاخر و 
مراکز پذیرایی خــوراک ایرانی متمایز با کیفیت، ارگانیک 
و ســالم، همراه با ارائــه برنامه های آموزشــی مرتبط، 
برنامه ریــزی خدمــات ســفرهای غذا (فود توریســم) 
به عنوان بخشــی از اهداف و مأموریت های نخســتین 
هلدینگ توســعه خانه های ســنتی و فود توریسم ایران 
اشاره کرد. برای اطلاعات بیشتر وب سایت و شرکت دیبار 
  dibarholding. com    .به آدرس زیر است

شرق: «در تابســتان ســال ۹۹، در مجموع ازدواج ۹ هزار و ۵۸ دختر ۱۰ تا 
۱۴ ساله ثبت شده اســت»؛ این خبری است که روز گذشته مرکز آمار ایران 
منتشر کرد. براساس این گزارش، میزان تفاوت ازدواج دختران ۱۰ تا ۱۴ ساله 
نسبت به تابستان سال ۹۸، با افزایش هزار ازدواج مواجه است؛ مسئله ای 
که در سال های مختلف افزایش داشته است و نمایندگان زن مجلس دهم 
تلاش داشتند تا حداقل سن ازدواج را به ۱۳ سال برسانند. اتفاقی که نیفتاد 
و به نظر نمی رسد در این دوره هم دغدغه هیچ کدام از نمایندگان زن باشد.

وام  ازدواج  به شرط  کودک همسری
در یک دهه گذشــته، ازدواج کودکان به یکی از مسائل مناقشه برانگیز 
میان موافقان و مخالفان این مسئله تبدیل شده؛ مخالفتی که جدا از عقاید 
مختلف طرفین، بیشتر شــبیه به مجادله ای سیاسی است. دلایلی هم که 
می توان برای این مسئله برشمرد، زیاد است؛ از نبودن یک ضمانت اجرائی 
مشخص تا شرایط اقتصادی و در آخر هم وام ازدواج که هم سال به سال 
با افزایش روبه رو بوده و هم حالا نسبت به سن و سال عروس و داماد کم و 
زیاد می شود. در هفته های گذشته طرحی از سوی وزارت ورزش  و جوانان 
درباره وام ازدواج اعلام شــد که شاید باعث آن بشــود که در آینده میزان 
ازدواج کودکان افزایش بیشــتری هم داشــته باشد. آن طور که سخنگوی 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ گفته، وام ازدواج برای این سال 
با افزایش صددرصدی مواجه شــده و برای هر یک از زوجین تا سقف صد 
میلیون تومــان و در کل ۲۰۰ میلیون تومان ارائه می شــود. البته این عدد 

شرط و شروط دارد!
براســاس مصوبه کمیســیون تلفیق بودجه که هنوز قطعی نیست، با 
هدف ترویج ازدواج از ســنین پایین تــر، وام ازدواج برای مردان کمتر از ۲۵ 
ســال و زنان کمتر از ۲۳ ســال، به ۲۰۰ میلیون تومان می رسد و برای بقیه 
زوج ها، هر کدام ۷۰ میلیون تومان و در مجموع ۱۴۰ میلیون تومان خواهد 
بود؛ یعنی افزایش ۴۰ درصدی نسبت به سال ۹۹ برای آنهایی که بیشتر از 

۲۵ و ۲۳ سال دارند.
این اظهارنظر از ســوی نمایندگان مجلس، نگرانــی معاون جوانان 
ســازمان ورزش و جوانان را هم درپی داشت. او در گفت وگویی تصریح 
کرد: «مطابق با آمارسنجی سال جاری این معاونت، سن مطلوب ازدواج 
با در نظر گرفتن فراهم بودن تمامی شــرایط اقتصادی، مسکن و اشتغال، 
ازنظر پسران ۲۶ سالگی به بعد و از نظر دختران ۲۴ سالگی به بعد است؛ 
بنابرایــن چنین تفکیکی در پرداخت وام ازدواج، به کاهش ســن ازدواج 
کمک نخواهد کرد. رویکرد کاهش ســن ازدواج رویکرد خوبی است، اما 
این مهم از طریق تفکیک سنی در پرداخت وام ازدواج امکان پذیر نیست. 
بحث ما این نیســت که چــرا وام ازدواج را افزایش می دهند؛ چراکه این 
معاونت از اعطای تسهیلات بیشتر به جوانان استقبال می کند، اما آنچه 
حائز اهمیت است، عدم انجام کار کارشناسی، مطالعه، آمارسنجی و مبنا 
و دلایل منطقی برای پرداخت وام ازدواج صد میلیون تومانی به پســران 
کمتر از ۲۵ ســال و دختران کمتر از ۲۳ ســال اســت. این اعداد و ارقام 
بر چه مبنا، اســاس و مطالعه ای  تصمیم گیری می شوند؟ آیا نمایندگان 
نســبت به تبعات این تصمیم گیری کار مطالعاتی و آماری انجام داده اند 
که اکنون به ســمت اجرا می روند؟ در سال های گذشته، با افزایش مبلغ 
وام، موارد انحرافی شــکل گرفت که بارها آنها را تذکر دادیم و خواستار 
تدوین دستورالعمل ویژه برای نظارت بر پرداخت و دریافت آن بودیم، اما 

متأسفانه به آن توجه نشــد و اکنون نیز ما نگران همان مسائل انحرافی 
گذشته هستیم».

همچنین معصومه ابتــکار در وبینار حقوق کــودک در نظام حقوقی 
ایران، با بیان اینکه به دنبال افزایش سن ازدواج نیستیم، اظهار کرد: «طبق 
آمار، ازدواج دختران زیر ۱۴ ســال حدود ۳۰ هزار در سال بیان شده است. 
ازدواج دختر ۱۵ یا ۱۶ ســاله ای که به بلوغ فکری و جســمی رسیده باشد، 
ایرادی ندارد، اما حقیقتا دختران زیر ۱۳ ســال کودک محسوب می شوند و 
مشکلات متعددی را نظیر خرید و  فروش دختران به همراه خواهد داشت. 
ازدواج دختران زیر ۱۳ ســال می تواند مشکلات عدیده روحی را به همراه 
داشته باشد. هنگامی که دختران کمتر از ۱۳ سال از حقوق اجتماعی نظیر 

دریافت گواهینامه و... برخوردار نیستند، چگونه می توانند ازدواج کنند؟».
با همــه اینها، به نظر می رســد افزایش حداقل ســن ازدواج دغدغه 
فعلی هیچ کس نیســت. در دوره پیشین مجلس تلاش شد تغییر ساده ای 

در ماده ۱۰۴۱ قانون مدنی داده شــود، اما تندروهــا، این تغییر حداقلی را 
هــم برنتابیدند. مطابق ماده ۱۰۴۱ قانون مدنــی: « عقد نکاح دختر قبل از 
رســیدن به ۱۳ سال تمام شمسی و پسر  قبل از رســیدن به ۱۵ سال تمام 
شمســی منوط است به اذن ولی به شــرط رعایت  مصلحت با تشخیص 
دادگاه صالح». تلاش نمایندگان فراکسیون زنان مجلس دهم بر این بود که 
اذن پدر و تشخیص دادگاه صالح برای ازدواج کودکان دختر زیر ۱۳ سال و 
پسران زیر ۱۵ سال برداشته شود و در واقع کودکان تحت هیچ شرایطی زیر 

این سنین اجازه ازدواج نداشته باشند، اما این اتفاق نیفتاد».
چه شد که ازدواج کردم؟

انســی ۱۶ ســاله اســت و یک دختر دو ســاله دارد به نام آرزو. انسی 
۱۲ سالگی به عقد پسرعمویش حسام درآمد. آنها در تهران زندگی می کنند. 
انســی از صبح تا شــب با عمو و زن عمویش در خانه اســت و به کارهای 
خانه می رســد و حسام هم کارگر یک قهوه خانه در جنوب تهران. انسی از 

همان دخترانی است که در ۱۱ سالگی با اذن پدر و تشخیص دادگاه صالح، 
به عقد حسام درآمد. اینها را مریم خورشیدی،  مددکار یک مؤسسه به نام 
آفرینش در شــهرری به «شرق» می گوید. انســی فارسی حرف نمی زند و 
خانم خورشیدی از او سؤال می کند که قاضی دادگاه برای تشخیص آنکه 
او دیگر بزرگ شــده، چه ســؤالی از او پرسید؟  انســی جواب می دهد یک 
اسکناس به من نشــان داد و پرسید این چند تومان است؟ پرسید در خانه 
چه کار می کنی و من جواب دادم کنار مادرم در کارهای خانه کمک می کنم 
و تا کلاس چهارم هم درس خوانده ام... . انسی دیگر یادش نمی آید که چه 

سؤالی از او پرسیده اند.
در یکی، دو ســال گذشته، با دسترسی بیشــتر مردم به فضای مجازی، 
اخبــار ازدواج عروس های کوچک زیادی در فضای مجازی منتشــر شــد 
که با توجه به حساســیت موجــود در افکار عمومی، جلوی بســیاری از 
آنها هم در لحظه گرفته شــد. نمونه اش ازدواج یک دختر خردســال در 
کهگیلویه و بویراحمد بود که تصاویر مراســم نامزدی اش که از ســوی یک 
خبرنگار منتشر شد، خشم عمومی را برانگیخت. اگرچه جلوی این ازدواج 
در آن لحظه گرفته شــد، اما همان زمان پــدر آن دختر تهدید کرد که بعد 
از گذشــت چند ماه دوباره آن ازدواج ســر خواهد گرفت. هرچند خبری از 
سرنوشــت آن دختر در دسترس نیست، اما چقدر می توان مطمئن بود که 
آن دختر کوچک، سر درس و مشقش بازگشته و دیگر کودک همسر نیست.
با نگاهی با آمار منتشرشــده از ســوی مرکز آمار ایــران، به راحتی 
می توان به این نتیجه رســید که افزایش کودک همسری در یک سال 
گذشــته، سال به ســال که گاهی ماه به ماه اتفاق می افتد؛ فقط کافی 

است این آمار را با هم مقایسه کنیم:
تعداد رویدادهای ازدواج برحسب سن مردان و زنان در زمان ازدواج

روشــن اژدری، متخصص زنان و زایمان، در گفت وگو با «شــرق» به 
پیامد کودک همسری برای زنان پرداخت و گفت: فارغ از مسائل روانی ای 
که این مســئله می تواند برای دختربچه ها ایجاد کند،  ازدواج در ســنین 
پایین می تواند مشکلاتی نظیر سرطان دهانه رحم، مرگ هنگام فارغ شدن، 
بیماری هــای مقاربتی و حتی مــرگ جنین را پدید آورد. مســئله ای که 
هرچند نمی توان گفت قطعا اتفاق می افتد، اما برای کودکانی که دچار 
سوتغذیه هستند یا جثه کوچکی دارند، می تواند محتمل به نظر برسد». 
او در ادامه افزود: «بدن بســیاری از این دختران به بلوغ کامل نرســیده 
اســت. متأسفانه بیشتر خانواده هایی که رو به کودک همسری می آورند، 
از نظر اقتصادی و فرهنگی دچار مســئله هســتند و بــا فکر اینکه یک 
نان خور کمتر، دخترشــان را زود شــوهر می دهند. چنین دختری عموما 
با رفتن به خانه بخت خوشــبخت نمی شــود. قرار نیست غذای بهتری 
بخورد یا در خانواده جدید از نظر روحی به او کمک شــود. این دختران 
عموما با سوءتغذیه طرف هســتند، مدت ها غذای گرم نمی خورند و در 
چنین شــرایطی برای مادرشدن آماده می شــوند. بسیاری از آنها پس از 
۳۰ ســالگی با مسائل عدیده زنانه طرف هستند، اما این چیزی نیست که 

برای کسی مهم باشد».
مطابق تعریف قانونی، کودک همسری، ازدواج رسمی یا غیررسمی قبل 
از ۱۸ ســالگی شناخته می شود. با وجود این، ســن قانونی ازدواج در ایران 
برای دختر ۱۳ ســال تمام و پســر ۱۵ سال تمام است و ثبت ازدواج قبل از 
رسیدن به این سن، با اجازه ولی کودک و تشخیص دادگاه انجام می گیرد. 
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۹۰۰۰ دختربچه در تابستان عروس شدند

 اون موقع هنوز کیارستمی نشده بودی. کیارستمی که باشی احتمال 
خراب شدن فیلم ات در لابراتوار هم بالا می رود!». عباس  کیارستمی 
بارها در گفت وگوهایی که درباره آغاز فیلم ســازی و روشی که در این مسیر انتخاب کرده به 
نقش مهرداد فخیمی اشــاره داشته که اگر او همان چند روز اول رفته بود هرگز کیارستمی 
به این ســبک نمی رسید «حق با فخیمی بود ولی او از حقی که داشت استفاده نکرد تا این 
ویژگی را فارغ از قوت یا ضعف به من ببخشــد. این فیلــم تعیین روش کرد برای فیلم های 
دیگرم و به نوعی مادر فیلم های دیگرم شــد». پس از پایان فیلم بــرداری «نان وکوچه»، به 
تدریج فیلم ســازان دیگری چون بهرام  بیضایی، آراپیک  باغداســاریان، محمدرضا اصلانی و 
فرشــید مثقالی به استودیوی فیلم ســازی کانون ملحق شده و آثار دیگری را در همان سال 

می سازند.
نــان و کوچه نخســتین بار در روز جمعه ۱۵آبان ماه ســال۱۳۴۹ در پنجمین فســتیوال 
بین المللــی فیلم هــای کودکان رونمایی می شــود. کیارســتمی همراه بــا عوامل فیلم در 
ردیف اول ســالن سینما به تماشــای فیلم می نشــیند. او در گفت وگو با محمد حقیقت در 
ســینما۵۳ می گوید «وقتی کار فیلم نان و کوچه تمام شــد و برای نمایش به ســینما برده 
شــد من نمی دانستم فیلمی ساخته ام که خوب است یا نه. شب های فستیوال آن را به طور 
خصوصی به دوستانم نمایش داده بودم و آنها گفته بودند فیلم بدی ساخته ام. چون کات 
ندارد و من هم به دلیل نداشــتن تجربه تا حدی قبول کرده بودم که فیلم بدی ســاخته ام. 
امــا بالاخره این فیلم را به نمایش گذاشــتند و مردم به طرز عجیبــی آن را پذیرفتند و ابراز 
احساســات گرمی از خود نشــان دادند. اولین بار بود که اســم من به عنوان کارگردان روی 
پــرده آمد. آن شــب من گُر گرفته بودم و حال خــودم را نمی فهمیدم. حالا که فکر می کنم 
نتیجه نخستین کار مستقل ام در سینما موفقیت آمیز بود و من آن موقع نمی دانستم تماشاگر 

ممکن است فیلمی را بپسندد و منتقد آن را رد کند».
در گفت وگویی که با محمد حقیقی صداگذار فیلم داشــته ام درباره آن شــب می گوید: 
«عباس کیارســتمی اضطراب زیادی داشت. ما در ردیف اول نشسته بودیم. فیلم که شروع 
شــد صدا به طرز وحشــتناکی بالا بود، صداگذاری آن طور که باید انجام نشــده بود و سالن 
ســینما هم اشکالاتی داشــت. همین که موسیقی شروع شــد دیدیم صدا خیلی بالاست. 
کیارستمی مثل برق از جا پرید و رفت صدا را کم کرد. وقتی برگشت دقایقی بعد صدا خیلی 

پاییــن آمد، باز دوید و رفت صدا را زیاد کرد. مجــددا روی صدا کار کردیم و در نمایش های 
بعدی مشکل رفع شد».

فیلم با این وجود که ازســوی عده ای که معتقد بودند اصلا سینما نیست و حرفی برای 
گفتن ندارد، مورد بی توجهی قرار گرفت، با استقبال سینما دوستان جدی چون هژیر داریوش 
و چند منتقد سینما مواجه شد. تصاویری از آن با مصاحبه کارگردان در چند روزنامه منتشر 
شــد. بیش از همه هوشنگ  حسامی در تحســین آن نقدی با عنوان «فیلمی فوق العاده از 
ایران» در کیهان منتشر کرد. حسامی همچنین در این نوشته از نظر مساعد داوران و منتقدان  
خارجی هم ســخن گفته است. در کتاب تاریخ ســینمای ایران به قلم جمال امید آمده «در 
خصوص فیلم  های کانون، بدبده (محمدرضا اصلانی) به شدت هو شد، عمو سیبیلو (بهرام 
بیضایی) انتظارات را بــرآورده نکرد، اما نان وکوچه وضعیتی کاملا متفاوت با بقیه تولیدات 
کانون داشــت. حتی داوران بین المللی نیز در اهدای جایزه مجســمه  طلایی به مجموعه 
فیلم هــای کانون، بیش از همه بر نان و کوچه تأکید داشــتند». کیارســتمی می گوید: «یادم 
هســت خانمی از هیئت ژوری هم در جلســه هتل هیلتون حضور داشت. او گفت: اگرچه 
درست نیســت عضوی از هیئت ژوری قبل از اتمام کار فســتیوال نظرش را بگوید ولی من 
می خواهــم ده دقیقه از کارم اســتعفا بدهم و بگویم که فیلم دیشــب فیلم فوق العاده ای 
بود و فکر می کنم از جایی تقلید نشــده بود و راه نویی را در فیلم ســازی برای بچه ها ارائه 
می کــرد»۹. در نهایت نان و کوچــه به همراه چند تولید دیگر کانون، برنده جایزه مجســمه 
طلایی پنجمین فســتیوال بین المللی کودکان می شود. هیئت داوران که از فرانسه، آمریکا، 
چکســلواکی و انگستان به همراه جلال مقدم فیلم ها را داوری کرده اند در بیانیه خود برای 
تقدیم جوایز جشــنواره می نویســند: «مجسمه طلایی فســتیوال را به مرکز سینمایی  کانون 
 پــرورش  فکری  کــودکان  و  نوجوانانِ ایران که با آغازی درخشــان، نوید می دهد که به یکی 
از مراکز مهم ســینمایی مبدل می شــود اهدا می گردد. هیئت داوران در میان فیلم های این 
مرکز مایل است به خصوص از فیلم «نان و کوچه» و چند نقاشی متحرک به نام های گرفتار، 

سوءتفاهم و آقای  هیولا نام ببرد».
پنجاهمین ســال ساخت فیلم نان و کوچه، فقط ۵۰ سالگی یک فیلم نیست. ۵۰  سالگی 
سبک سینمایی عباس  کیارستمی است. او با ایستادگی بر سر ویژگی های منحصربه فرد خود، 
با نگاهی دیگرگونه به انسان و طبیعت، استفاده ای متفاوت از عناصر سینمایی، انتخاب نوع 

بیان سینمایی، عدم استفاده از موسیقی، کار با نابازیگر، پرداخت ویژه به روابط انسانی و نگاه 
خاص به مسئله مرگ و زیستن، ســینمای جهان را صاحب سبکی متفاوت کرد. کیارستمی 
پس از ســاخت نان و کوچه می گوید: «در این فیلم مســئله من کــودک نبود. موضوع من 
ســگ بود. ســگ برای من یک قهرمان بود. او با یک تکه نان رام شد. رهگذران و کودک به 
او بی توجه اند. کودک بیهوده می هراســد، دوچرخه ســوار بی  وقفه زنگ می زند، الاغ ســوار 
بی توجه به دیگران، می تازد. من می خواســتم در این میان غیرمتجاوز بودن ســگ را نشان 
بدهــم. موضوع مــن درک متقابل موجودات از یکدیگر و ایجاد تفاهم و ســمپاتی بین آنها 
بود». عجیب نمی آید اگر چنین تفکری در میان انبوهی فیلمفارسی جدی گرفته نشده باشد. 
به گفته خود کیارســتمی هنوز هم عده زیادی سینمای او، را سینما نمی دانند و همچنان او 
با دو دسته تماشاگر روبه رو است؛ یا فیلم هایش را به شدت دوست ندارند یا به شدت دوست 
دارند. ۵۰ سالگی نان و کوچه، یادآور پنجاه ساله شدن سینمای کیارستمی و آغاز فیلم سازی 
چند فیلم ساز خوب دیگر ایرانی است که کار خود را در همان سال ها با کانون آغاز کرده اند. 
این موضوع از این نظر قابل تأمل اســت که ۵۰ سال پیش در چنین روزهایی سینمای ایران 
شاهد یک جریان متفاوت و نویی بوده که به آرامی و در سکوت، آغاز به کار کرده و تا امروز 
به راه خود ادامه داده اســت. امروز اگرچه نه کانون، بهشت سابق است و نه تولیداتش به 
درخشانی آثار دوران طلایی، اگرچه جمع مشتاقانش پریشان شدند و هریک یا رخت سفر به 
غربت بســتند یا افسرده حال کنج خلوتی گزیدند، اما همچنان می شود به این سالگرد هنری 
پر افتخار بالید. چراکه صاحبانِ  این جریان هنری ارزشــمند، همچون عباس  کیارســتمی که 
پس از ســال ها ناچار به ترک اجباری خانه دوم اش کانون شد، برای همیشه به خود وفادار 
ماندند. وگرنه امروز تنها شــاهد ۵۰ ساله شدن خاطره ای غبارگرفته بر نگاتیوهای فیلمی ۱۰ 
دقیقه ای بودیم، نه جشن ۵۰ سالگی یک سبک تمام عیار سینمایی، از فیلم سازی که بسیاری 

را شیفته و پیرو هنر و نگاه ویژه و ناب خود به زندگی کرد.
پانوشت:

۱. از گفت وگوی رامین  جهانبگلو با عباس  کیارستمی
۲، ۳، ۴، ۵، ۶، ۷. از گفت وگوهای حمیده شریف راد با عباس  کیارستمی

۸. از کتاب «عباس  کیارستمی»، نوشته عباس بهارلو
۹. در گفت وگو با بصیر نصیبی، سینما ۵۳.


